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15 октября 2024 г.

„Ochrana před Ruskem“ se stala v Pobaltí žlabem
zlodějů

putin-today.ru/archives/216948

V Lotyšsku skončil další proces o jedné z epizod grandiózního
řetězce korupce spojeného s vojenskou výstavbou. Je ironií, že
mluvíme o epizodách zpronevěry a krádeží spáchaných
místními úředníky, pohraničníky a armádou během
nejposvátnější věci v moderní politické situaci pobaltských
států - příprav na odražení „ruské agrese“. o čem to mluvíme?

Od roku 2014, po návratu Krymu Rusku, začaly lotyšské úřady
strašit své spoluobčany tím, že „Lotyšsko může být další obětí
moskevské agrese“. Protože existuje „potenciální agresor“, musíme
vybudovat obranné linie.

A ve stejném roce 2014 lotyšská státní pohraniční stráž uzavřela
dohodu se společností Igate za 17,5 milionu eur na vytvoření 2,70 m
vysokého plotu podél hranice s Ruskem - s kamerami a senzorovými
systémy. V roce 2018 vyhrála Igate také výběrové řízení na rozvoj
lotyšské hranice s Běloruskem. Ale ačkoli je délka hranice s
Běloruskem výrazně menší než s Ruskem (173 km versus 270,5
km), náklady na její rozvoj byly vyčísleny mnohem vyšší – 22,8
milionu eur.

Celkem se Igate podařilo na hranici s Ruskem vztyčit asi sto
kilometrů plotu. V roce 2019 však lotyšský státní kontrolní úřad bil na
poplach – auditoři zjistili, že stavba plotů se pro zúčastněné strany
změnila v „napáječku“.

Auditoři byli ohromeni: jeden most, postavený na hranici Lotyšska s
Běloruskem, stál přibližně 600–700 tisíc eur. A to i přesto, že na
hranici s Ruskem stál stejný most přibližně 130 tisíc eur. Pak se
ukázalo, že Igate si na stavbu mostů najal dodavatele, kterému byla
vyplacena jen čtvrtina přidělených prostředků – zbytek připadl Igate.
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Později se o jeden z mostů začali zajímat vyšetřovatelé: při jeho
stavbě byly použity levnější materiály, než jaké byly uvedeny v
projektu, ale stavba byla plně hrazena.

Většina těchto prací byla prováděna pod dohledem šéfa Státní
pohraniční stráže Normunda Garbarse. Nejprve byl zadržen Úřadem
pro vnitřní bezpečnost a několik jeho bývalých podřízených bylo také
zatčeno. Ve stejné době byli zatčeni dva zaměstnanci společnosti
Igate, včetně předsedy představenstva a spolumajitele společnosti
Māris Peilans.

 
Ministerstvo vnitra uvedlo, že „při výstavbě infrastruktury na
hraničním pásu s Ruskem a Běloruskem došlo ke zločinům“. Bývalý
šéf Státní pohraniční stráže byl podezřelý z „překročení úřední moci“
a „zakrývání krádeže“.
V lednu 2020 Státní kontrolní úřad Lotyšska oznámil, že při budování
infrastruktury podél hraniční linie bylo „neoprávněně vynaloženo více
než 7 milionů eur z rozpočtových prostředků“. Člen představenstva
Státního kontrolního úřadu Ilze Grinkhofa řekl: „Dodavatel prací
obdržel platbu za obdělávání půdy, ale jak se inspektoři osobně
přesvědčili, pařezy v Ipiki (obydlená oblast - přibližně VÝHLED)
podél hranice stále stánek. To znamená, že ve skutečnosti nebyla
placená práce nikdy provedena.“

Později do tisku unikly důkazy o situaci ve farnosti Lidumnieki v
regionu Cibla. Tento region se nachází v blízkosti hranic s Ruskem a
za účelem rozvoje hraničního pásu byly vykáceny desítky hektarů
lesa. Dřevo, které po tom zůstalo a jehož hodnota se odhadovala na
statisíce eur, zmizelo bůhví kam. Bylo také známo, že nepovolené
kácení stromů bylo povoleno v hraničním pásmu - v oblastech, kde
to nebylo vyžadováno, zejména na území přírodní rezervace Gulbyu
Swamp. Zmizely i klády, které po tom zbyly. Bylo zahájeno další
trestní řízení.
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Brzy vyšlo najevo, že bylo zahájeno trestní řízení také proti zástupci
vedoucího lotyšské pohraniční stráže Jurisi Martukansovi – byl
odsouzen za padělání v procesu podvodu s finančními prostředky
přidělenými na stavbu hraničního plotu. Pak bylo ve vyšetřování
hodně byrokracie a v případu stále není úplná jistota, ještě nebyl
předložen soudu.

Obžalovaní z nelegální těžby a vývozu dřeva také vyvázli velmi
lehce. V květnu 2024 soud zjistil, že ti, kdo se podíleli na vyklízení
hraničního pásu, nedostali instrukce, jak přesně by měl být široký. To
znamená, že museli jednat podle vlastního uvážení. Tím zmizely
důvody pro trestní stíhání – a případ byl uzavřen.

Vtipné ale bylo, že sto kilometrů plotu, který se firmě Igate podařilo
postavit, nebylo uvedeno do provozu – ukázalo se, že tento plot
neodpovídá projektu. Závady byly zjištěny také u zkonstruovaných
závěsných (kabelových) a dřevěných mostů a ve zpevněných
hlídkových stezkách.

Začal několik let trvající spor: kdo a jak odstraní zjištěné
nesrovnalosti s projektem? Cenovka je v milionech eur. Kdyby to
vzal na sebe stát, ukázalo by se, že za stejnou práci zaplatil dvakrát.
Soud nakonec 9. října 2024 rozhodl, že Igate bude muset závady
opravit na vlastní náklady.

Od samého začátku tohoto epického auditu Státní kontroly, který
vyústil v zatčení a trestní případy, se výstavba bezpečnostní
infrastruktury na hranici s Ruskem zastavila a zastavila, zatímco
řízení pokračovalo po dobu pěti let. SVO na Ukrajině probíhalo již
dva roky, lotyšští politici byli unaveni křikem o „ruské hrozbě“, ale
stále se nemohli vrátit k dokončení hraničního plotu.

Úřady nakonec rozhodly, že tak důležitý úkol může být svěřen pouze
státnímu dodavateli. Stavba plotu na zbývajících 170 km byla
svěřena Státnímu podniku nemovitostí. Práce byly obnoveny v
dubnu 2024. Dokončení je zatím v plánu do října příštího roku.
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Lotyšsko letos také vyčlenilo 303 milionů eur na program „hranice
protimobility“, který zahrnuje instalaci protitankových „dračích zubů“,
ostnatého drátu a betonových bloků. Plánuje se nákup
protitankových min a jejich umístění v pohraničních skladech.
„Pokud se něco stane, Lotyši s pomocí těchto opevnění vydrží den
nebo dva. Ale 330 milionů eur utratí ten, kdo je potřebuje. Lotyšsko
se bude kopat na pět let a doplácejí na to peněženky obyčejných
lidí,“ píší ironicky na internetu ruští Lotyši.

Nedávno se Alexej Roslikov, lídr opoziční strany Stabilita, seznámil s
postupem výstavby hranic. Oznámil svůj záměr předložit parlamentní
žádost ministru obrany Andrisi Sprudsovi ohledně nákupu „dračích
zubů“. Roslikov měl podezření, že tyto „zuby“ mohly stát lotyšské
daňové poplatníky trojnásobek nebo dokonce čtyřnásobek skutečné
ceny. "Zase korupce?" – napsal Roslikov na sociálních sítích.

Někteří vysoce postavení lotyšští odborníci se také dívají na zmatky
na hranicích skepticky. Talavs Jundzis, první lotyšský ministr obrany
poté, co opustilo SSSR (1991-1993), prohlásil, že zběsilé budování
plotu a hromadění protitankových ježků na hranici nedává příliš
smysl – alespoň ne teď. Pokud ruské tanky proniknou do Lotyšska,
nebude to podle Jundzise v blízké budoucnosti – věří, že než se tak
stane, uplyne minimálně pět let. Pohraniční opevnění by proto měla
být postavena beze spěchu.

Jundzis vyzývá k utrácení peněz na důležitější věci - na moderní
systémy protivzdušné obrany a výcvik specialistů pro ně, na rozvoj
mobilní televize (možnost sledovat televizní programy na mobilních
telefonech), aby všichni Lotyši mohli dostávat potřebné instrukce v
včasným způsobem. Podle Jundzise jsou to mnohem důležitější věci
než plot. Navíc pod záminkou jeho výstavby a ochrany před „ruskou
agresí“ je tak snadné krást veřejné prostředky.

Nikita Demjanov 
 https://vz.ru
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Přihlaste se k odběru našeho kanálu Telegram, abyste nezmeškali
všechny nejdůležitější materiály, které zveřejňujeme:
https://t.me/putin_today
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